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Příloha 1: Podoba dotazníku – žáci 

1. Líbí se mi, jaké hodnoty domov mládeže zastává. 

2. Znám Školní vzdělávací program domova mládeže. 

3. Znám Vnitřní řád domova mládeže. 

4. S vnitřním řádem domova mládeže se ztotožňuji a řídím se jím. 

5. Cítím, že se mohu podílet na tvorbě obsahu vnitřního řádu. 

6. Na domově mládeže se cítím bezpečně. 

7. Vím, jak se správně zachovat v případě úrazu na domově mládeže. 

8. Ohodnoťte úroveň těchto vztahů:  

a) Ohodnoťte, jak dobré jsou vztahy mezi žáky 

b) Ohodnoťte, jak dobré jsou vztahy mezi vychovateli a žáky. 

c) Ohodnoťte, jak dobré jsou vztahy mezi vychovateli. 

d) Ohodnoťte, jak dobré jsou vztahy mezi vychovateli a rodiči. 

9. Na domově mládeže se cítím respektovaný/á. 

10. Jsem spokojený/á s prostory a vybavením na domově mládeže. 

11. Vychovatelé vykonávají svou práci profesionálně a kvalitně. 

12. Vychovatelé se ke mně chovají s respektem. Jsou ke mně vstřícní, zdvořilí a přátelští. 

13. Vychovatelé mají mezi sebou dobré vztahy, chovají se k sobě s respektem a 

spolupracují spolu. 

14. Vychovatelé podporují můj rozvoj odpovědnosti, samostatnosti a sebekontroly. 

15. Vychovatelé přispívají k pozitivnímu klimatu na domově mládeže. 

16. Vychovatelé rozvíjí moje schopnosti potřebné pro úspěšné uplatnění ve společnosti. 

17. Vychovatelé mě podporují ve studiu dle mojí konkrétní potřeby a situace. 

18. Aktivně se zapojuji do aktivit nabízených ze strany domova mládeže. 

19. Aktivity, kterých se na domově mládeže účastním, vedou k pozitivnímu vnímání sebe 

sama. 

20. Aktivity, kterých se na domově mládeže účastním, napomáhají tvorbě pozitivních 

vztahů, spolupráce a respektu vůči druhým. 

21. Aktivity, kterých se mohu účastnit, jsou pestré a je jich dostatek. 

22. V případě, že nedosahuji dostatečných studijních výsledků, je mi poskytnuta podpora 

ze strany domova mládeže.  
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23. Z žádného procesu ani činnosti ze strany domova mládeže necítím, že by kohokoli 

diskriminoval. 

24. Domov mládeže bere ohled na mé individuální potřeby. 

  



3 

 

Příloha 2: Podoba dotazníku – vychovatelé 

1. Líbí se mi, jaké hodnoty domov mládeže zastává. 

2. Znám školní vzdělávací program domova mládeže. 

3. Znám vnitřní řád domova mládeže. 

4. S vnitřním řádem domova mládeže se ztotožňuji a řídím se jím. 

5. Cítím, že se mohu podílet na tvorbě obsahu vnitřního řádu. 

6. Na domově mládeže se cítím bezpečně. 

7. Vím, jak se správně zachovat v případě úrazu na domově mládeže. 

8. Ohodnoťte úroveň těchto vztahů:  

a)       Ohodnoťte, jak dobré jsou vztahy mezi žáky 

b) Ohodnoťte, jak dobré jsou vztahy mezi vychovateli a žáky. 

c) Ohodnoťte, jak dobré jsou vztahy mezi vychovateli. 

d) Ohodnoťte, jak dobré jsou vztahy mezi vychovateli a rodiči. 

e) Na domově mládeže se cítím respektovaný. 

9. Jsem spokojený s prostory a vybavením na domově mládeže. 

10. Myslím si, že svou práci vykonávám profesionálně a kvalitně. 

11. K žákům se chovám s respektem. Jsem k nim vstřícný/á, zdvořilý/á a přátelský/á. 

12. S kolegy máme mezi sebou dobré vztahy, chováme se k sobě s respektem a 

spolupracujeme spolu. 

13. Podporuji rozvoj odpovědnosti, samostatnosti a sebekontroly žáků. 

14. Přispívám k pozitivnímu klimatu na domově mládeže. 

15. Rozvíjím schopnosti žáků potřebné pro úspěšné uplatnění ve společnosti. 

16. Podporuji žáky v jejich studiu dle jejich konkrétní potřeby a situace. 

17. Žáci se aktivně zapojují do aktivit nabízených ze strany DM. 

18. Aktivity, které žákům nabízím, vedou k jejich pozitivnímu sebepojetí. 

19. Aktivity, které žákům nabízím, napomáhají tvorbě pozitivních vztahů, spolupráce a 

respektu vůči druhým. 

20. Aktivity, které žákům nabízím, jsou pestré a je jich dostatek. 

21. Žákům, kteří nedosahují požadovaných výsledků vzdělávání dle ŠVP DM je 

poskytnuta efektivní podpora ze strany domova mládeže. 

22. Z žádného procesu ani činnosti ze strany domova mládeže necítím, že by kohokoli 

diskriminoval. 
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23. Domov mládeže identifikuje individuální potřeby každého žáka a dbá na to, aby byl 

jeho vývoj s přihlédnutím k těmto potřebám pozitivní. 

24. Aktivně činím preventivní kroky rizikového chování. 

25. V případě výskytu rizikového chování na něj vhodně reaguji. 

26. Domov mládeže spolupracuje s vnějšími partnery (např. obcí, různými organizacemi 

apod.). 

27. Vedení domova mládeže aktivně a kvalitně řídí, monitoruje a vyhodnocuje 

pedagogickou činnost. 

28. Poskytnuté příležitosti pro svůj osobní a profesní rozvoj (možnosti vzdělávání, zpětná 

vazba vedení apod.) považuji za dostatečné. 

29. Poskytnuté příležitosti pro svůj osobní a profesní rozvoj rád využívám. 

30. Splňuji kvalifikaci pro výkon svého zaměstnání. 

31. Průběžně kontroluji výsledky vzdělávání každého žáka.  

32. Vhodně reagují na vývoj výsledků vzdělávání každého žáka. 

33. Výsledky vzdělávání žáků jsou v souladu s očekávanými cíli dle ŠVP DM. 

34. Domov mládeže má vlastní strategii práce s žáky s potřebou podpůrných opatření. 
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Příloha 3: Výsledky dotazníkového šetření v grafech – žáci 
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Příloha 4: Výsledky dotazníkového šetření v grafech – vychovatelé 
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Příloha 5: Přepis rozhovoru – vedoucí domova mládeže 

Transkripce rozhovoru s vedoucí domova mládeže. 

Forma: Polostrukturovaný rozhovor 

Datum realizace rozhovoru: 31. 2. 2022 

Délka rozhovoru: 45 minut 

T= tazatel 

R= respondent 

Vlastní přepis: 

T: Mé jméno je David Rubeš, jsem studentem závěrečného magisterského studia Katedry 

andragogiky a managementu vzdělávání na Univerzitě Karlově. Tento rozhovor probíhá za 

účelem naplnění poslední metody výzkumného šetření v rámci výzkumu diplomové práce, 

které tématem je management kvality domova mládeže. Tento rozhovor společně s ostatními 

vykonanými šetřeními na Vašem domově mládeže povede k autoevaluační zprávě, která 

bude hodnotit celkovou kvalitu Vašeho domova mládeže. Celý tento rozhovor bude 

nahráván za účelem jeho následného přepisu a využití pro účely práce. Rozhovor je 

samozřejmě anonymní, stejně tak i celý výzkum. Souhlasíte s nahráváním a využitím 

rozhovoru za uvedenými účely? 

R: Ano, souhlasím. 

T: Já vám moc děkuji, že jste k tomuto rozhovoru svolila a že jste ochotná se mnou 

spolupracovat. Mohl bych Vás nyní poprosit o představení se? 

R: Jsem XY. V pozici vedoucí domova mládeže jsem přesně 20 let a jinak práci vychovatele 

dělám asi 42 let, takže praxe, nebo to co dělám mě zatím baví a doufám, že na té práci, kterou 

dělám to je znát. 

T: To je krásné. Tak, když se pustíme do obsahu. Celý rozhovor, stejně tak jako zbytek 

výzkumu, je strukturovaný dle dokumentu kritérií hodnocení podmínek, průběhu a výsledků 

vzdělávání České školní inspekce. Moje otázky budou kopírovat strukturu oblastí a 

jednotlivých kritérií a je lehce přizpůsoben tomu, co už bylo zjištěno skrze předchozí šetření, 

které jsem u Vás dělal. Bude to sloužit vlastně jako takové poslední zhodnocení a dozjištění 

finálních informací před tvorbou autoevaluační zprávy. První otázkou, kterou mám 
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připravenou, je jaké hodnoty domov mládeže zastává, jaká je vize domova mládeže a jak 

jsou tyto hodnoty sdíleny, respektive jestli je žáci, rodiče, zaměstnanci znají a ctí? 

R: Tak vizi domova mládeže máme stejnou jako naše škola a hodnoty, které náš domov 

mládeže zastává nebo čím se řídíme je, že dbáme na vztahy a doufáme, že v té oblasti se 

nám daří. Je to hodně práce, ale vyplácí se. Klima domova mládeže je důležité, máme žáky 

od prvního do čtvrtého ročníku, chceme, aby mezi sebou spolupracovali, aby si pomáhali a 

aby mezi vychovateli a žáky byly ty vztahy dobré, ne napjaté.  

T: Takže se dá říct, že hlavní u vás je klima? 

R: Ano, klima domova mládeže. Jak se tady žáci cítí, jak tady rádi naplňují svůj čas a co 

vlastně jsou ochotni pro domov mládeže udělat.  

T: K tomu se dostaneme určitě ještě později. Zajímal by mě teď školní vzdělávací program. 

Ehm, jak je vytvořený? Cokoli k němu chcete povědět a samozřejmě… 

R: Školní vzdělávací program tvoříme všichni vychovatelé a je průběžně aktualizovaný a 

kompetence, které v tom ŠVP máme, tak vychovatelé naplňují na schůzkách výchovné 

skupiny. 

T: Jsou žáci s tímto dokumentem nějak seznamováni? 

R: Žáci s dokumentem nejsou seznamováni, ale jsou seznámeni s tím, jak naplňují 

vychovatelé kompetence a jaké techniky používají, jak vlastně pracují s tím plánem 

vychovatelé.  

T: Takže vychovatelé s ním pracují na schůzkách svých skupin. A ostatní činnosti, které tu 

děláte na něj také navazují? 

R: Většinou ano, ale máme ještě plán mimoškolní činnosti a vlastně za roky děláme 

osvědčené aktivity, které vlastně žáky baví a které se opakují. Každý rok se snažíme 

vymyslet něco nového.  

T: Zmínila jste plán mimoškolní činnosti, ten se školním vzdělávacím programem 

koresponduje? Jak často jsou aktualizované? 

R: Ano. Školní vzdělávací program je na 5 let, ale samozřejmě každý rok ho aktualizujeme.  

T: Jak je to s přijímáním žáků na domov mládeže? 

R: Respektujeme zákonem určená pravidla, máme k tomu vytvořenou směrnici.  
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T: A vnitřní řád domova mládeže, jakožto jeden z nejzásadnějších dokumentů vzhledem 

k chodu domova mládeže, s tím jsou žáci seznamováni jak? 

R: Žáci jsou s ním seznamováni vždycky na začátku školního roku, kdy probíhá i školení o 

bezpečnosti. Každý vychovatel potom na schůzkách své skupiny s žáky o něm diskutuje. 

Každý vychovatel na začátku školního roku podepisuje, že je s ním seznámen. Žáci už před 

tím, než nastoupí dostanou vnitřní řád do ruky s tím, že oni i rodiče podepisují, že jsou s ním 

seznámeni a souhlasí s ním. 

T: To je vlastně v generálním souhlasu, který jste mi ukazovali, jakožto jeden z dokumentů, 

který se žákům zasílá před nástupem společně s přihláškou.  

R: Ano, přesně tak. 

T: Super. Ehm. Zeptám se na bezpečnost, jak je na domově mládeže zajištěna, jak se 

například pracuje s úrazy domově mládeže… prostě cokoli byste k bezpečnosti domova 

mládeže chtěla zmínit. 

R: Tak k bezpečnosti, co se týká žáků, jsou proškolováni hned po nástupu, kdy vlastně pan 

ředitel nebo já je proškolíme. 

T: Hned znamená ještě ten den? 

R: Ještě ten den, kdy nastoupí. Žáci nám to podepisují. Během školního roku, když se stane 

nějaký úraz tak naše povinnost je to zapsat do knihy úrazů, která je na vrátnici školy. 

V okamžiku, kdy se nám stane nějaký úraz na domově, voláme záchranku a řídíme se podle 

pokynů, tak jak běžně se s úrazy zachází. Každý vychovatel je poučen a ve službě ví, jak 

konat.  

T: A stalo se v dohledné době něco, nějaký úraz a jak byl vyřešený? 

R: Ano, stalo se, že dívčina měla epileptický záchvat. Takže ihned byla přivolána sanita. 

Máme v týmu kolegyni, která je zdravotní sestra a ta rovnou říkala dětem, co vlastně 

můžeme v tu chvíli dělat a v okamžiku, kdy přijeli saniťáci tak prohlédli, odvezli a pak už 

všechno řešíme s rodiči. 

T: A všechno dobře dopadlo? 

R: Všechno dobře dopadlo.  

T: To je dobře. Zajímá mě, jak pracujete například s rizikovým chováním? 
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R: Na schůzkách skupiny o rizikovém chování vychovatelé mluví. Z vnitřního řádu je jasné, 

že alkohol, kouřit, drogy a tak je na domově mládeže zakázané. 

T: Takže žáci jsou v rámci schůzek výchovných skupin seznamováni s riziky? 

R: Přesně tak. 

T: Co třeba šikana na domově mládeže? Setkáváte se tu s ní? 

R: Nechceme říct, že se u nás nemůže stát, ale snažíme se o šikaně mluvit a sdělovat žáků, 

že kdyby cokoli se dělo, aby se za námi přišli svěřit. Na tu šikanu je opravdu důležité, aby ti 

žáci měli důvěru k nám vychovatelům, a i kdyby vypozorovali, že někomu se něco děje, aby 

přišli, řekli to a my už potom víme, jak s takovou situací nakládat. Ale jak jsem říkala, je pro 

nás důležité klima a myslím si, že žáci vědí, co tolerujeme a co je přes čáru.  

T: Takže nějaké menší situace se dějí, ale nepovažujete to za nějakou velkou věc? 

R: Jo, já si myslím, že v rámci toho, že se opravdu snažíme, aby nám žáci důvěřovali a my 

důvěřujeme zase jim, opravdu je to oboustranné, tak oni vědí, že opravdu s čímkoli za námi 

přijdou, tak to nepovažujeme za nesmysl, ale snažíme se vždycky tu věc vyřešit. Jsou to spíš 

takové nedorozumění, než že bychom museli řešit tvrdou šikanu.  

T: Super, děkuji. Teď se zeptám na nějaké spolupráce domova mládeže s vnějšími partnery. 

Máte nějaké spřízněné instituce? 

R: Tak první spolupráci, kterou máme docela dobrou, je městská část X, kde spolupracujeme 

s kurátorkou XY. Také se snažíme spolupracovat třeba se základní školou XY, kde jsou 

postižené děti a my jim v rámci mimoškolky děláme akce. Jednou z těch akcí je 

Svatováclavská pouť, kdy jejich žáci přijedou k nám a naši žáci jim udělají program, nebo 

pálení čarodějnic, kdy my jedeme udělat program k nim. Dále spolupracujeme například 

s Mumem. Dál jsme také sponzoři, vybíráme peníze na zvířátka, podporujeme adopci zvířat 

a psí útulek. 

T: Všiml jsem si, že máte na zdech hodně věcí spjatých s fairtrade. To je jen výzdoba, nebo 

je nějaká spolupráce? 

R: Ano, my už asi 5 let usilujeme o zisk titulu fairtrade školy, což se nám letos už konečně 

podařilo. Ono těch podmínek je tam hodně a my jsme se přihlásili jako domov mládeže, ale 

nakonec to bude fairtrade školy, takže nám to dlouho trvalo, protože tam je ŠVP školy a bylo 
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to pro nás obtížné, ale dotáhli jsme to do konce, takže letos 30. března budeme mít konečně 

titul faritrade školy. 

T: Úžasné, blahopřeju! 

R: (Směje se) děkujeme. 

T: Půjdeme dál. Další otázka je k pedagogickému vedení. Zajímá mě, jakým způsobem vy 

řídíte, monitorujete a vyhodnocujete práci na domově mládeže a jak probíhá případně třeba 

autoevaluace? 

R: Tak, um, pro mě je hrozně důležité, že já s vychovateli sloužím, takže jak kdo pracuje 

vidím s tím, že samozřejmě v té výchovné práci je spousta věcí, co musíme a jsou to takové 

věci, které se opakují a pak záleží na vychovateli, jak je kreativní a co může žákům 

nabídnout. V týmu bych řekla, že jsme každý úplně jiný. Každý jsme jinak barevný, ale ty 

barvy, když se sladí, tak je to duha a myslím si, že jako tým jsme výborní a táhneme za jeden 

provaz 

T: Krásně řečeno. Takže, pokud tomu správně rozumím, tu práci monitorujete tak, že jste 

s vychovateli v procesu. 

R: Ano. 

T: A jakým způsobem se to vyhodnocení dostane k vychovatelům? 

R: Máme pravidelné porady. Na těch poradách se řeší úplně všechno, jak naše vztahy, tak 

pokud je nějaký výchovný problém se žákem, tak samozřejmě organizační věci, nápady co 

by se dalo dělat a vždycky se snažím… ježiši (začal zvonit budík na telefonu, oba se lekli)… 

to je prádlo, víte. Já jsem si dala, protože to mám přendat do sušičky. Teď jsem se úplně 

zadrhla, kde jsem. 

T: Bavili jsme se o těch schůzích. 

R: Joo a na těch schůzích samozřejmě probíhá i zpětná vazba. Když já něco mám tak to 

řeknu a když má něco vychovatel, tak to sdělí taky. Já razím v práci to, abychom byli k sobě 

otevření a samozřejmě tím, že nás je 6, vznikne někdy nějaká třecí plocha, tak já si myslím, 

že to je nedorozumění, ale je důležité si to vždycky vyříkat, abychom to mezi sebou netáhli 

a nebyly nějaké informační šumy. To si myslím, že přispívá ke klimatu domova mládeže, 

když vlastně ten tým vychovatelů táhne za jeden provaz. 
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T: Tím jste vlastně přeskočila k mé další otázce, která se týká právě klima na domově 

mládeže. Zajímá mě, jak hodnotíte vztahy mezi všemi subjekty dění domova mládeže? 

R: Já bych řekla, že právě kvůli tomu, že se snažíme o tu otevřenost, důvěru, o to aby se tu 

žáci cítili dobře, já se snažím, aby se tu i vychovatelé cítili dobře… tak si myslím, že je to 

první krok k tomu, aby to klima domova mládeže bylo v pohodě. A já si myslím, že v pohodě 

je, protože se k nám hlásí mnoho žáků. My máme kapacitu 100 míst a nemůžeme je ani 

všechny umístit. 

T: Další otázku jsem měl, jak probíhá hodnocení vychovatelů. Na to jsme vlastně už lehce 

narazili. Je tam něco, co byste chtěla dodat? 

R: Tak práci vychovatelů, zaprvé dělám hospitace, takže chodím vychovatelům na schůzky 

výchovných skupin a vím, jak každý ten vychovatel pracuje. Každý pracuje úplně jinak, ale 

myslím si, že je důležité, že ta skupina za ním jde a jsou s ním spokojení. A jednou za rok 

mám pohovor s každým vychovatelem, kdy se ho ptám, jak se on tady cítí, co se mu líbí a 

nelíbí, co bych mohla vylepšit, co by po mě chtěl, já řeknu, co bych já chtěla po něm. To je 

taková ta zpětná vazba, co mezi námi je. 

T: Děkuji. A jaký mají vychovatelé možnosti dalšího rozvoje? Mají nějaké možnosti, jak se 

dále vyvíjet? 

R: Určitě. Do loňského roku byly šablony, takže my jsme si jako domov mládeže navolili 

každý, kdo chtěl kolik šablon, a podle toho jsme jeli vzdělávání s tím, že asi hodně dobré se 

ukázalo sdílení s jinými domovy mládeže. My jsme si pak mohli zhodnotit, jak my na tom 

jsme a většinou se vychovatelé vrátili s tím, že my jsme na tom hodně dobře. A i když nebylo 

něco v šablonách a vychovatel si našel něco z nějaké oblasti, která ho zajímá, tak není 

problém mu to školení proplatit a na to školení ho vyslat. 

T: A využívají toho rádi? 

R: Využívají, využívají toho rádi. 

T: Zajímá mě ještě jak jste spokojená s materiálně technickými podmínkami tady na 

domově, ať už budovou, nebo pomůckami jaké máte k dispozici. 

R: Uhhh, když teď opominu covid, protože samozřejmě covid nám s financemi hodně 

zamíchal, tak to, co bylo před covidem… vždycky co jsme potřebovali na domově mládeže 
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nebo i žáci, kteří měli možnost, když na konci roku jsme dostali od paní ekonomky finanční 

částku, tak jsme mohli i nadstandardněji nakupovat věci, které měli za přání. 

T: A co se týče třeba té budovy nebo čehokoli… Vy jste říkala, že máte hodně zájemců o 

domov, tady není možné navýšit kapacitu? 

R: Není, protože před 20 lety se tady ten domov mládeže přebudovával. Vlastně tady byly 

pokoje, které byly bez sociálního zařízení a přebudovávalo se to na pokoje kde maximálně 

dva pokoje mají jednu sociálku, tak tenkrát při té stavbě se zjistilo, že tady statika není úplně 

dobrá a musela se upravovat a není možné, aby se třeba přidělalo další patro. Takže bohužel, 

ta kapacita tu nelze navýšit. 

T: To je škoda. A jak je to tady s vychovatelnami a společenskými místnostmi? 

R: Tak vlastně dřív tady byly tři vychovatelny pro vychovatele a pár místností pro žáky. 

Potom jsme to změnili, protože vychovatelé všechny vychovatelny moc nevyužívali a stejně 

byli skoro pořád jenom dole. Takže vychovatelna je dole hlavní, moje kancelář je zároveň 

vychovatelna a ještě je jedna menší místnost nahoře. Ale třeba kuchyňky byly taky dvě, ale 

nebylo to tolik potřeba, tak se nechala jen jedna a z druhé se udělala společenská místnost. 

Vlastně všechny prostory, co máme tak se snažíme, aby byly co nejlépe využité, takže je 

přizpůsobujeme zájmu. Takhle to teď funguje dobře, ale klidně by se využilo i dalších pár 

společenek, kdyby na to bylo místo. Je o ně opravdu zájem.  

T: Chápu. Zajímá mě potom, bavili jsme se již o vychovatelích. Jste tedy s nimi spokojena? 

Naplňují všichni nutnou kvalifikaci pro výkon své práce? 

R: Určitě. Třeba i vychovatel, který neměl přímo pedagogické vzdělání si musel udělat dps, 

takže kvalifikovaní jsou všichni. 

T: A jste spokojená s nimi? 

R: Spokojená. Já už jsem to říkala, jsou různě barevní, je to duha, ale jsem s nima velmi 

spokojená. 

T: Super. A jejich chování k žákům? Myslíte si, že jsou i žáci s nimi spokojení? 

R: Já si myslím, že i žáci jsou s nimi spokojení. Protože když žák není spokojen 

s vychovatelem, tak v každém případě má tu důvěru, že přijde a když prostě se stane nějaké 

nedorozumění, tak to vždycky vykomunikujeme. Vždycky chci, aby se to narovnalo mezi 

vychovatelem a žákem a vždycky to dopadlo dobře. 
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T: A spolupráce s rodiči? 

R: Já si myslím, že i ta je velice dobrá. My vždycky když se něco stane, tak se snažíme 

s rodiči komunikovat buď po telefonu, nebo když jsou třídní schůzky tak má rodič možnost 

za námi přijet. Pokud něco, tak my se snažíme vyhovět a zároveň když se něco stane, tak se 

snažíme rodičům vysvětlit proč tak činíme, že to je v dobro jeho dítěte. Takže nestalo se 

nám, že bychom měli nějaký velký konflikt s rodiči. 

T: Takže se nestalo třeba ani to, že by žák z důvodu nespokojenosti třeba právě s vychovateli 

odcházel z domova mládeže pryč? 

R: Ne. 

T: Uhhhh, jak funguje spolupráce v kolektivu vychovatelů jsme si řekli… Uhh, zajímá mě, 

k čemu své žáky vedete… ne, to jsme si taky řekli… Zajímá mě, jestli a jakým způsobem je 

zřízená a funguje samospráva? 

R: Samospráva má z každé výchovné skupiny dva žáky a já se snažím každé dva měsíce se 

s žáky scházet a chci vždycky organizačně, z našeho pohledu, co mi chceme a snažím se, 

aby oni vymysleli, co můžou oni pro domov mládeže udělat, co se jim líbí, nelíbí. Třeba 

dříve se hodně řešila strava, která žákům nevyhovovala a dneska mají žáci i kontinentální 

snídaně a se stravou jsou velmi spokojení. Všechno je o komunikaci a všechno se dá vyřídit 

tím, že se nějakým způsobem dobírá k věcem komunikací. 

T: Už jsme se bavili, co probíhá za aktivity a činnosti tady na domově mládeže ve spojitosti 

se školním vzdělávacím programem a plánem domova mládeže, zajímá mě, jestli potom 

v praxi se těchto plánů striktně držíte nebo tam vznikají nějaké větší odchylky. 

R: No teorie je jedna věc a v praxi my vlastně uskutečníme ty věci, které můžeme. Teď třeba 

jak se bavíme, byla doba covidová a spoustu akcí jsme bohužel nemohli splnit ani 

z preventivního programu, ani ŠVP, prostě nic se nedalo. Ale pokud je normální školní rok, 

tak se snažíme ten plán naplňovat, ale neříkám, že vždy naplníme úplně všechno… A nebo 

někdy naplníme víc, protože vychovatelé přijdou s nápadem, který je aktuální a můžeme ho 

udělat. Zkrátka někdy i improvizujeme. Děláme to, co je důležité pro ty žáky. 

T: Zajímá mě, jakým způsobem získáváte informace o vývoji jednotlivých žáků, jejich 

pokrocích v jejich chování, osobním životě, ale i třeba ve vzdělávání? 
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R: Tak co se týče jejich osobního života, tak to si myslím, že monitoruje vždycky ten 

vychovatel v dané skupině a nebo (důrazně) vychovatel, ke kterému ten žák získá důvěru. 

Co se týče vzdělanosti, tak chodíme na pedagogické rady a máme přístup do bakalářů. Potom 

je ještě další aspekt, kdy jsme v kontaktu s třídním učitelem, jakmile vznikne jakýkoliv 

problém. Buďto když kontaktuje třídní učitel nás, nebo když máme nějaké pochybnosti tak 

my jeho. Takže co se týče toho vzdělávání, tak to máme takhle ošetřené. 

T: Máte velkou výhodu, že vlastně všechny žáky máte ze své školy. 

R: Ano, ano.  

T: Jakým způsobem případně pracujete s žáky, kteří ve škole dobrých výsledků nedosahují. 

Vy jste říkala, že spolupracujete s třídním učitelem a rodiči, takže jak to třeba vypadá, pokud 

by nějaký žák třeba propadal z nějakého předmětu? 

R: Tak potom se domluvíme s rodičem. Stalo se třeba i to, že si rodič přál, abychom dítě 

nepouštěli na vycházky. Potom ten vychovatel, který ho má ve výchovné skupině vymyslí, 

jakým způsobem se s ním budeme doučovat nebo jak to zařídíme a jak se budeme starat o 

to, aby tu přípravu do školy nebo na ten předmět, který je pro něj problematický, tak jakým 

způsobem na to budeme dohlížet. Na každého žáka platí něco jiného, takže to napasováváme 

individuálně tak, jak to žáci potřebují. 

T: A jak na tom žáci jsou ve škole? Daří se jim? 

R: Určitě nějaké případy, kdy žák neprospívá, jsou, ale není jich moc. Máme 100 žáků a 

jestli řeknu 5 až 6 žáků, kteří mají nějaký problém. Takže s tím se nám dobře pracuje, protože 

takhle malý počet si v pohodě odchytáme. 

T: Skvělé. A jak se žáci zapojují tady do aktivit, které máte na domově mládeže? Chodí rádi, 

nebo je musíte tlačit? 

R: Musíme je motivovat (směje se). Pokud chceme, aby se do nějaké aktivity zapojili, tak 

musí hořet ten vychovatel a stáhnout do plamenu ty žáky a potom ta aktivita je i s větším 

počtem žáků.  

T: A s počtem těch činností nebo aktivit jste spokojená? 

R: Já myslím, že ano. 
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T: Poslední otázky, které mám, se týkají podpory žáků při vzdělávání. Mají všichni žáci 

stejné podmínky, ať už při přijetí nebo v průběhu jejich života na domově mládeže? 

R: No myslím si, že jediní, kteří by se mohli cítit diskriminovaní, jsou ti, kteří bydlí na 

prvním a druhým patře, protože třetí patro má pokoje s vlastní koupelnou. Ale my to děláme 

tak, že prváky dáváme nahoru, protože jdou ze základní školy na střední školu a v prvním 

ročníku se budou muset víc učit a měli by mít na to učení větší klid, protože první a druhé 

patro na našem domově žije. Ti, co jsou potom v druhém ročníku jdou o patro nebo dvě patra 

niž. Takže možná ti, kteří jsou nahoře a musí potom jít dolů se možná cítí diskriminovaní, 

ale nevím (směje se). 

T: Ještě mě zajímá, všiml jsem si, že domov mládeže není bezbariérový. Je nějaká vize toho, 

že by budova bezbariérová byla? 

R: Mhm, už jsme o tom uvažovali. Bezbariérový je vestibul a do jídelny se udělal přístup. 

Zvažovali jsme, že bychom udělali třeba dva pokoje na domově, ale zaprvé finance, kdy je 

to velký obnos peněz a taky bychom přišli o pokoje a těmi pokoji bychom zase přišli o místa. 

T: To je z mých otázek všechno, je ještě něco, co byste chtěla dodat nad rámec mých otázek? 

R: Já si myslím, že to byl tak vyčerpávající rozhovor, že ani ne. 

T: 45 minut. 

R: (směje se). 

T: Tak já už jen na konec Vám chci moc poděkovat nejen za ochotu zrealizovat tento 

rozhovor, ale i ochotu vpustit mě do toho svého domova mládeže a celý výzkum dělat tady 

na vás a o vás. Já samozřejmě svou diplomovou práci úspěšně splním, takže bude i 

zveřejněna a kdybyste chtěla, tak si ji můžete najít, a případně, pokud byste měla zájem, tak 

si nad výsledky můžeme sednout i víc. 

R: Toho určitě ráda využiji.  

 

 

 


